

ဆ ဆက္က ဇယား

ဒွါရ(အခံဓာတ်) ဇ-ပါး	အာရုံ(အတိုက်ဓာတ်) ဇ-ပါး	ဝိညာဏ်(အပွင့်ဓာတ်) ဇ-ပါး	ဇယာ ဇ-ပါး	ဝေဒနာ ဇ-ပါး	တဏှာ ဇ-ပါး
စက္ခု ဒွါရ(မျက်စိ)	ရူပါရုံ(အဆင်း)	စက္ခုဝိညာဏ်စိတ်(မြင်သိစိတ်)	စက္ခုသမ္မဿ	စက္ခုသမ္မဿဇာ ဝေဒနာ	ရူပတဏှာ
သောတဒွါရ(နား)	သဒ္ဓါရုံ (အသံ)	သောတဝိညာဏ်စိတ်(ကြားသိစိတ်)	သောတသမ္မဿ	သောတသမ္မဿဇာ ဝေဒနာ	သဒ္ဓတဏှာ
ယာနဒွါရ(နှာ)	ဂန္ဓာရုံ(အနံ့)	ယာနဝိညာဏ်စိတ်( အနံ့သိစိတ်)	ယာနသမ္မဿ	ယာနသမ္မဿဇာ ဝေဒနာ	ဂန္ဓတဏှာ
ဇီဝာဒွါရ(လျှာ)	ရသာရုံ(အရသာ)	ဇီဝာဝိညာဏ်စိတ်(စားသိစိတ်)	ဇီဝာသမ္မဿ	ဇီဝာသမ္မဿဇာ ဝေဒနာ	ရသတဏှာ
ကာယဒွါရ(ကိုယ်)	ဇောဋ္ဌဗ္ဗာရုံ(အတွေ့အထိ)	ကာယဝိညာဏ်စိတ်(တွေ့ထိသိစိတ်) (ယား နာ ကောင်း သိစိတ်)	ကာယသမ္မဿ	ကာယသမ္မဿဇာ ဝေဒနာ	ဇောဋ္ဌဗ္ဗတဏှာ
မနောဒွါရ(ဘဝင်စိတ်)	ဓမ္မာရုံ(ကြံတွေးစရာ) (စိတ်ဖြင့်သိရသောသဘော)	မနောဝိညာဏ်စိတ်(ကြံစည်သိစိတ်)	မနောသမ္မဿ	မနောသမ္မဿဇာ ဝေဒနာ	ဓမ္မတဏှာ

### ဝီထိဖြစ်ပုံ

ပဉ္စဒွါရဝီထိ												ဒုတိယ တဒနုတ္တိကမနောဒွါရဝီထိ				တတိယ သုဒ္ဓမနောဒွါရဝီထိ				စတုတ္ထ သုဒ္ဓမနောဒွါရဝီထိ			
စက္ခုဒွါရဝီထိ	တီ	န	ဒ	ပ	စ	သမ်	သန်	ဝု	ဇော-၇	ရုံ-၂	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ
သောတဝီထိ	တီ	န	ဒ	ပ	သော	သမ်	သန်	ဝု	ဇော-၇	ရုံ-၂	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ
ယာနဝီထိ	တီ	န	ဒ	ပ	ယာ	သမ်	သန်	ဝု	ဇော-၇	ရုံ-၂	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ
ဇိဝါဝီထိ	တီ	န	ဒ	ပ	ဇိ	သမ်	သန်	ဝု	ဇော-၇	ရုံ-၂	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ
ကာယဝီထိ	တီ	န	ဒ	ပ	ကာ	သမ်	သန်	ဝု	ဇော-၇	ရုံ-၂	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ	မ	ဇ-၇	ရုံ	ဘ

မှတ်ချက်။ ။ အတိတဘဝင်ကို = တီ၊ ဘဝင်စလန = န၊ ဘဝင်ပစ္ဆေဒ = ဒ၊ ပဉ္စဒွါရဝဇ္ဇန်း = ပ၊ စက္ခုဝိညာဉ် = စ၊ သမ္ပဋိစိုင်း = သမ်၊

သန္တိရက = သန်၊ ဝုဠာ = ဝု၊ ဇော = ဇ၊ တဒါရုံ = ရုံ၊ ဘဝင် = ဘ၊ မနောဒွါရဝဇ္ဇန်း = မ၊ သောတဝိညာဉ် = သော၊ ယာနဝိညာဉ် = ယာ၊

ဇိဝါဝိညာဉ် = ဇိ၊ ကာယဝိညာဉ် = ကာ၊ ဟုမှတ်ပါ။ ။

၁။ မြင်သိစိတ်ဖြစ်ကြောင်းများ

စက္ခာ+လောကာ၊ ရူပထင် ပီ၊ မနသီ၊ လေးလီ စက္ခာဖို့။

၂။ ကြားသိစိတ်ဖြစ်ကြောင်းများ

သောတာ+ကာသ၊ သဒ္ဓထင် ပီ၊ မနသီ၊ လေးလီ သောတာဖို့။

၃။ နံသိစိတ်ဖြစ်ကြောင်းများ

ဃာန ဝါတ၊ ဂန္ဓ ထင် ပီ၊ မနသီ၊ လေးလီ ဃာနဖို့။

၄။ စားသိစိတ်ဖြစ်ကြောင်းများ

ဇိဌာ တပ၊ ရသ ထင် ပီ၊ မနသီ၊ လေးလီ ဇိဌာဖို့ ။

၅။ တွေ့ထိသိစိတ်ဖြစ်ကြောင်းများ

ကာယ ထဒ္ဓ၊ ဖောဋ္ဌ ထင် ပီ၊ မနသီ၊ လေးလီ ကာယဖို့။

၆။ ကြံသိစိတ်(တွေးသိစိတ်) ဖြစ်ကြောင်းများ

မနော ဟဒယ၊ မ ထင် ပီ၊ မနသီ၊ လေးလီ မန ဖို့။ (လယ်တီ ရာတော်)

အဆင်းအာရုံတစ်ခုကိုမြင်ရာ၌

၁။ ပထမဖြစ်သော စက္ခုဒွါရဝိသိဖြင့် - ပစ္စုပ္ပန်ရူပါရုံ(အဆင်းရောင်)ပုံရိပ်မျှကိုသာ သိသည်၊

ယောက်ျားမိန်းမစသည်ဖြင့် မသိနိုင်ပါ။

၂။ ဒုတိယဖြစ်သော တဒနဝတ္ထိကမနောဒွါရဝိသိဖြင့် - စက္ခုဒွါရဝိသိသည် အာရုံပြုခဲ့သော အတိတ်ရူပါရုံအဆင်းအရောင်မျှကိုသာ သိသည်။

တဒါရုံ ကျသည်လည်းရှိသည်၊ မကျသည်လည်း ရှိသည်။ ။

၃။ တတိယဖြစ်သော သုဒ္ဓမနောဒွါရဝိသိစိတ်များဖြင့် - အတိတ်ရူပါရုံကိုစွဲပြီး အညို၊ အဝါ၊ အပြာစသည်(အတ္ထ)ပညတ်ကို သိသည်၊

တဒါရုံ ကျသည်လည်းရှိသည်၊ မကျသည်လည်း ရှိသည်။။

၄။ စတုတ္ထဖြစ်သော သုဒ္ဓမနောဒွါရဝိသိစိတ်များဖြင့် - အတိတ်ရူပါရုံကိုစွဲပြီး ယောက်ျား၊ မိန်းမစသည် (နာမပညတ်=သဒ္ဓပညတ်)ကိုသိသည်။

ပညတ်ကို အာရုံပြုလျှင် တဒါရုံမကျနိုင်၊ ပရမတ်အာရုံပြုလျှင်ကား တဒါရုံကျသည်။

အသံတစ်ခုကို ကြားရာ၌

၁။ ပထမဖြစ်သော သောတဒွါရဝိသိစိတ်တို့ဖြင့် ပစ္စုပ္ပန်သဒါရုံမျှကိုသာ သိသည်။

၂။ ဒုတိယဖြစ်သော တဒနဝတ္ထိကမနောဒွါရဝိသိစိတ်တို့ဖြင့် အတိတ်သဒါရုံမျှကိုသာ သိသည်။။

၃။ တတိယဖြစ်သော သုဒ္ဓမနောဒွါရဝိသိစိတ်တို့ဖြင့် အတိတ်သဒါရုံကိုစွဲပြီး နာမ(သဒ္ဓ)ပညတ်ကို သိသည်။။

၄။ စတုတ္ထဖြစ်သော သုဒ္ဓမနောဒွါရဝိသိစိတ်တို့ဖြင့် အတိတ်သဒါရုံကိုစွဲပြီး အတ္ထပညတ်ကို သိသည်။

မှတ်ချက်။ ။ မြင်ရာ၌ အတ္ထပညတ်ကို အရင်သိပြီး၊ နာမပညတ်ကို နောက်မှ သိသည်။

ကြားရ၌မူ နာမပညတ်ကို အရင်သိပြီး၊ အတ္ထပညတ်ကို နောက်မှ သိသည်။